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 الملخص:
تناول الباحث في ىذه الرسالة الدوسومة ب" مآلات الدؤمنين في ضوء القرآن الكريم وآثارىا 
على الفرد والمجتمع" مقدمة بين فيها الدشكلة التي سعى لحلها, وما اشتملت عليو من أسباب 
اختيار الدوضوع, وأهميتو, وأىدافو, وحدوده, والدنهجية التي سار عليها, وقد قسم الباحث 

وع في الرسالة بعد التمهيد إلى فصلين وخاتمة كالتالي: الفصل الأول: مقاصد, القرآن, الدوض
وأساليبو في ذكر مآلات الدؤمنين, وفيو مبحثان: الدبحث الأول: مقاصد القران في ذكر مآلات 
الدؤمنين, وفيو أربعة مطالب: الدطلب الأول: الاعتبار بنصر الله ونجاتو للمؤمنين من الأمم, 

طلب الثاني:  الدقارنة بين حالي الفلاح والخسران, والدطلب الثالث: بيان تفاوت الدآلات والد
بحسب العمل, والدطلب الرابع: الترغيب في إحسان العمل, والدبحث الثاني:  أساليب القرآن في 
ذكر مآلات الدؤمنين, وفيو أربعة مطالب: الدطلب الأول: أسلوب الاستفهام, والأمر والنهي, 

طلب الثاني: أسلوب التحيي  والترغيب, والدطلب الثالث: أسلوب الشر,, والنفي, والد
الدطلب الرابع: أسلوب التمثيل والتشبيو, والتعقيب, ثم الفصل الثاني: مآلات الدؤمنين في الحياة 
الدنيا والآخرة, وآثارىا على الفرد والمجتمع, وفيو ثلاثة مباحث: الدبحث الأول: مآلات الدؤمنين 
من حيث أعمالذم وأحوالذم في الحياة الدنيا, وفيو ثلاثة مطالب: الدطلب الأول: مآلات أعمال 
الدؤمنين في الحياة الدنيا, وفيو فرعان: الفرع الأوَّل: مآلات أعمال الدؤمنين في الحياة الدنيا على 

الخصوص,  وجو العموم, والفرع الثَّاني: مآلات أعمال الدؤمنين في الحياة الدنيا على وجو
والدطلب الثاني: مآلات أحوال حياة الدؤمنين في الدنيا, الدطلب الثالث: مآلات أىل الدؤمنين, 



وذراريهم  في الدنيا, والدبحث الثاني: مآلات أعمال الدؤمنين وأحوالذم في الآخرة, وفي خمسة 
ؤمنين في القبر, مطالب: الدطلب الأول: مآلات الدؤمنين عند الدوت, والدطلب الثاني: مآلات الد

والدطلب الثالث: مآلات أعمال الدؤمنين في الآخرة, والدطلب الرابع:  أنواع ومستويات الجنان, 
والدطلب الخامس: مآلات أىل الدؤمنين, وذراريهم  في الآخرة, والدبحث الثالث: آثار مآلات 

الدطلب الأوَّل: آثار مآلات الدؤمنين في الحياة الدنيا والآخرة, على الفرد والمجتمع, وفيو مطلبان: 
الدؤمنين في الحياة الدنيا والآخرة, على الفرد, والدطلب الثاني: آثار مآلات الدؤمنين في الحياة 
الدنيا والآخرة, على المجتمع, ثم الخاتمة وقد اشتملت على أىم نتائج وأىم التوصيات, 

 والدقترحات, وكان مما توصل إليو الباحث من النتائج: 
 لكل عمل صالح يعملو الدؤمن جزاء. أنَّ  -1
 أنَّ ىناك من الأعمال ما يعُجِّل الله تعالى تفيلاً لصاحبها بع  الجزاء في الدنيا. -2
 أنَّ الإيمان والعمل الصالح بالجملة سبب لنيل الأجر والجزاء الوافر في الدنيا والآخرة.  -3
في الدنيا والآخرة: كالتقوى,  أنَّ من الأعمال ما يكون أجرىا جزيل وثمارىا عظيمة -4

 والبر والإحسان, وغيرىا مما ذكر.
أنَّ الحياة السعيدة, والآمنة, والدطمئنة يحصل عليها العبد نتيجة الإيمان والعمل  -5
 الصالح.

 وغيرىا, ثم الفهارس.
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Summary: 

In this thesis, the researcher dealt with the title “The Positions of Believers in the 

Light of the Holy Qur’an and Its Effects on the Individual and Society” with an 

introduction in which he explained the problem that he sought to solve, and what it 

included in terms of choosing the topic, its meaning, its goals, its limits, and the 

methodology that he followed. The researcher divided the topic. In the message, after 

the introduction, it is divided into two chapters and a conclusion as follows: The first 

chapter: The purposes of the Qur’an and its methods in mentioning the destinies of the 

believers, and it contains two sections: The first section: The purposes of the Qur’an in 

mentioning the destinies of God and His paradise for the believers among the nations, 

the believers, and it contains four demands: The first demand: Consideration with 

victory Comparing the situations of success and loss. The third topic: Explaining the 

differences in connotations. The second topic: According to the work. The fourth topic: 

Encouragement to do good deeds. The second topic: The methods of the Qur’an in 

mentioning the fate of believers. It contains four demands: The first topic: The 

interrogative method, the command and prohibition, and the encouragement. And the 

third request: The method of evil, and denial and the second request: The method of 

greeting. The fourth request: The method of representation, likeness, and commentary. 

Then the second chapter: The afflictions of believers in this life and the hereafter, and 

their effects on the individual and society. It contains three sections: The first opic: The 

afflictions of believers in life. In terms of their deeds and conditions in the life of this 

world, and it contains three demands: The first demand: The consequences of the deeds 

and conditions of the believers in the life of this world 

The believers in the life of this world, and there are two branches: the first branch 

Here: The consequences of the deeds of believers in the life of this world, in particular 

and i n general, and thet h ird branch 

The second request: The consequences of the life conditions of believers in this 

world. The third request: The consequences of the believers’ lives 
And their descendants in this world, and the second section: The consequences of 

the deeds of the believers and their conditions in the Hereafter, and in five demands: 

The first topic: The conditions of the believers in the world, the second section: 

The conditions of the believers in nearness, the third topic: The consequences of the 

deeds of the believers in the afterlife, and the fourth section: Types and levels of 

heaven, The fifth topic: Implications for the believers and their descendants in the  

Hereafter, and the third topic: Implications for the fate of the first demand 

 L: Effects of consequences 

The believers in this life and the hereafter, on the individual and society, and it 

contains two requirements: The believers in this life and the hereafter, on the individual, 

and the second request: The effects of the fate of believers in this life and the hereafter, 



on society, and then the conclusion, which included the most important results and the 

most important recommendations and suggestions, and it was among The researcher 

reached the following results:   

- For every good deed that a believer does, there is a reward. 1 
2- There are some dead that god almighty hastens,out of favor for their perform,some 

reward in this world 

3- Faith and good dead’s in general are a means of obtaining abundant reward and 

reward in this world and the hereafter 

4- There are some dead whose reward is great and whose fruits are great in this world 

and the hereafter such a s piety and righteousness, charity, and other thing. 

5- A happy, safe and reassured life is achieved by the servant as result of faith and work 

And other, then indexes. 
   


